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Zápis ze schůze výboru přináší stručný záznam relevantních bodů jednání a z pochopitelných důvodů nemůže být 
vyčerpávající. V případě zájmu o doplnění informací je možné se kdykoliv obrátit podle obsahu na zástupce sekcí 
mezi členy výboru či přímo na sekretariát společnosti (sekretariat@psychiatrie.cz).

Z jednání výboru Psychiatrické sPolečnosti čls jeP

dne 7. února 2024

zprávy

 1. Vyúčtování časopisu 2023
  Zástupci nakladatelství Galén, které na základě 

smlouvy s PS vydává časopis Česká a slovenská psy-
chiatrie, informovali výbor PS o finančním stavu 
časopisu za rok 2023. Časopis skončil se ztrátou 
54 896 Kč, kterou Galén dle smlouvy pokryje. Hlavní 
příjmy časopisu tvoří členské poplatky PS, příspěvek 
Slovenské psychiatrické společnosti SLS a inzerce. 
Pro rok 2024 je ztráta vyplývající ze současně na-
smlouvaného rozsahu inzerce násobně vyšší. Výbor 
proto diskutoval o dalších možnostech příjmů časo-
pisu stejně jako o případných úsporách vyplývajících 
z plné elektronizace časopisu. Základní kalkulaci pro 
tuto verzi připraví zástupci nakladatelství Galén spolu 
s dr. Kitzlerovou a výbor se k tématu vrátí na někte-
rém z dalších schůzí, tak aby ideálně rozhodl o dalším 
směrování časopisu do konce pololetí.

 2. Dětské duševní zdraví
  Jednání schůze výboru PS se zúčastnila předsedkyně 

Sekce dětské a dorostové psychiatrie (DDP) dr. Uh-
líková. Náměstek ministra zdravotnictví Bc. Pavlo-
vic požádal PS, aby se spolu se Sekcí DDP podíleli 
významněji na agendě v oblasti dětského duševního 
zdraví. Z jednání vyplynul mj. požadavek na zlepšení 
informovanosti veřejnosti v oblasti dětského dušev-
ního zdraví na stránkách společnosti. Výbor spolu 
s dr. Uhlíkovou však upozornil na malou výtěžnost 
uvedení kontaktů na odborníky, pokud současně je-
jich kapacita neumožní přijímání nových pacientů 
do péče. Dr. Uhlíková přislíbila, že se sekce bude vě-
novat materiálům pro rodiče, např. v otázkách, kam 
se obrátit s výchovnými problémy dítěte či jak mini-
malizovat administrativní zátěž vyplývající z nadby-
tečných žádostí o nejrůznější potvrzení. Dr. Papežo-
vá doporučila tyto problematické oblasti sepsat jako 
podnět pro Národní radu pro duševní zdraví, která 
může otevřít jednání s MPSV a MŠMT. Doporučila 
rovněž zvážit vytvoření registru volných lůžek pro 
dětské pacienty. Dr. Uhlíková dále informovala, že 
sekce spolupracuje s MZ na úpravách vzdělávacího 

plánu směrem k nižšímu podílu stáží na nepsychiat-
rických oborech. Pracují na stanovisku k ošetřování 
dětských pacientů psychiatry pro dospělé a usnadně-
ní doplnění specializace v dětské psychiatrii pro vše-
obecné psychiatry. Zabývají se rovněž umisťováním 
dětských pacientů na lůžka, některé stavy dospívají-
cích pacientů totiž není možné hospitalizovat společ-
ně s menšími dětmi. Sekce DDP má pracovní skupinu 
jako poradní orgán ministra zdravotnictví. Zástupci 
sekce připravují odborné sympozium na XV. sjezd PS 
v Karlových Varech, které je důležité pro informování 
obce dětských psychiatrů a diskuzi s nimi.

Výbor následně diskutoval otázku pojištění od-
povědnosti psychiatrů pro dospělé v případě ošet-
řování nezletilých pacientů a pověřil dr. Vaňka, aby 
za výbor požádal o oficiální stanovisko pojišťovnu 
Kooperativa, která je nejčastějším pojistitelem léka-
řů. Prof. Horáček v další diskuzi navrhl zvážit vznik 
odborného kurzu pro všeobecné psychiatry ve vy-
braných otázkách dětské psychiatrie, který by rozšířil 
jejich kompetence a byl základním osvědčením pro 
zdravotní i škodní pojišťovny. Dr. Šilhán v takovém 
případě navrhl zvážit rovněž možnost vyjednat se ZP 
pro ošetřování dětských pacientů psychiatry pro do-
spělé totožné úhrady, které by sloužily jako dílčí moti-
vační faktor. A upozornil na omezení počtu školitelů 
ve fakultních nemocnicích, kteří zde musejí na rozdíl 
od ostatních zdrav. zařízení disponovat souhrnným 
klinickým a akademickým úvazkem 1,0. Taková pod-
mínka omezuje počet školitelů, a tedy školenců. Vý-
bor se shodl, že opětovně učiní dotaz na MZ směrem 
k úpravě zákona či udělování výjimek.

 3.  Stanovy a řády
  Výbor obdržel připomínky k návrhům nových sta-

nov a řádů ČLS JEP, které byly odsouhlaseny. Výbor 
preferuje jejich schválení elektronickým hlasováním, 
protože shromáždění členů nebývají často usnáše-
níschopná. Je však třeba vyčkat na nový hlasovací 
systém ČLS JEP, který umožní vyhlášení schvalování 
a hlasování, k dispozici by mohl být v průběhu břez-
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na. Paní Knesplová zajistí zveřejnění závěrečného ná-
vrhu.

 4.  Komunikace mimo PS
  Dr. Tuček jako předseda revizní komise upozornil 

na to, že prezentace veřejných či odborných stanovi-
sek za PS i za jednotlivé sekce je možná po projedná-
ní a odsouhlasení výborem PS. Tímto není dotčeno 
právo každého člena PS na svobodné jednání za svou 
osobu. 

 5. Jednání na MPSV k zákonu o znalcích
  Jednání na MPSV k zákonu o znalcích se zúčastnili 

za PS dr. Papežová, dr. Tuček, dr. Páv, dr. Holanová, 
doc. Žukov a dr. Tichý. Probrali výstupy ze soud-
něznalecké konference, přičemž některá její doporu-
čení již zástupci ministerstva akceptovali, v ostatních 
oblastech byli připraveni k diskuzi. Dr. Holanová in-
formovala, že v problematice budou probíhat další 
jednání, v blízké době na úrovni vrchního státního 
zastupitelství. Upozornila, že zájmem ministerstva je 
především ochrana společnosti, že znalci-psychiat-
ři nenesou zodpovědnost za problematické události. 
Podpořila potřebu motivovat a vychovávat nové znal-
ce v jejich expertní činnosti.

 6. Zhodnocení financí ČPS
  Výbor PS odsouhlasil rozdělení finančních prostřed-

ků ČPS s tím, že na běžném účtu zůstane 1 mil. Kč 
k dispozici na výdaje společnosti a zbytek bude in-
vestován do konzervativních dluhopisů a do investic, 
které jsou disponibilní do 3 měsíců, a to podle dříve 
odsouhlaseného návrhu. 

 7. Podněty k připravované novele vyhlášky č. 92/2012 
Sb. a č. 99/2012 Sb.

  Za PS nejsou žádné podněty k připravované novele.

 8. Medikování pacientů s mentální retardací a poru-
chami chování

  Schůzky dne 28. 2. ve 13–15 h u vládní zmocněnkyně 
pro lidská práva se zúčastní dr. Goetz, dr. Papežová 
a dr. Holanová.

 9. Novela zákona o zbraních
  Dr. Vaněk se v lednu zúčastnil kulatého stolu týkají-

cího se novely zákona o zbraních, který by měl vejít 
v platnost r. 2026. Novinkou pro psychiatry je v rám-
ci připravované digitalizace zdravotní dokumentace 
propojení s centrálním registrem zbraní. Zástupci 
MV a MO kritizovali absenci registru psychiatrických 
pacientů a předávání informací o pacientech. Dr. Va-
něk upozornil, že problémoví držitelé zbraní nejsou 
primárně psychiatričtí pacienti, ale osoby povaho-
vě narušené. Dále byla diskutována otázka testování 
uchazečů, resp. vlastníků ZP, ale bylo akceptováno 
ponechání stávajícího stavu, z důvodu chybějící per-
sonální kapacity a nízké výtěžnosti. 

Dr. Papežová s prof. Kašpárkem a se zástupci kli-
nických psychologů se zúčastnili navazujícího jedná-
ní na MZ, kde projednávali žádoucí legislativní změ-

ny. Dohodli se na tom, že praktičtí lékaři definují své 
potřeby v oblasti duševního zdraví, které jsou důležité 
při rozhodování o možnosti držení zbrojního průka-
zu, a na jejich základě PS vytvoří potřebnou metodi-
ku/pokyn. MZ rovněž požádalo o stanovení vyluču-
jících a podmiňujících podmínek k držení zbrojních 
průkazů, jako je tomu u vydání ŘP. 

 10.  Standard informačních systémů pro psychiatrii
  Prof. Mohr na základě předchozí žádosti MZ připra-

vil a poslal členům výboru návrh standardizované 
struktury zdravotnické dokumentace pro psychiat-
rická pracoviště, a požádal členy výboru o kontrolu. 
Na základě diskuze rovněž učiní dotaz na MZ k mož-
nostem sdílení laboratorních nálezů. 

 11.  Studio N: Proč se v Česku zasekla reforma psychi-
atrie, redaktorka Eliška Hradilková Bártová

  Dr. Holanová kritizovala obsah článku a odmítla 
kritiku ministra zdravotnictví, nelíbila se jí ani cito-
vaná stanoviska člena výboru. Doc. Anders považuje 
článek za více politický než odborný a osobně neměl 
žádnou kontrolu nad prezentovanými stanovisky. Vý-
bor po intenzivních letních diskuzích v r. 2023 opě-
tovně zařadí téma dalšího směřování reformy péče 
o duševní zdraví na program některé z dalších schůzí 
či jako samostatné jednání.

 12. Dostupnost psychosociální podpory – rozšíření 
o digitální platformy (Papežová)

  VZP chce rozšířit program na zajištění dostupnosti 
psychosociální podpory o digitální platformu, která 
by zajistila dostupnost preventivních programů pro 
co nejvíc pojištěnců. Předpokládají formu veřejné vý-
zvy pro zájemce a žádají výbor PS o pomoc s vytvo-
řením kritérií. Doc. Anders a dr. Hollý připraví od-
pověď, aby žádosti posuzovala PS, ČAP a pacientské 
organizace.

 13.  Info z jednání na MZ v návaznosti na události 
na FF UK:

  a) metodika pro PL,
  b)  kdy žádat vyšetření psychiatra v rámci posuzování 

způsobilosti k ZP,
  c) revize podmínek k držení zbraně, ŘP,
  d) novelizace disp. vyhlášky.

 14.  Pocty PS
  Členové výboru PS odsouhlasili udělení čestného 

členství pro doc. MUDr. Ľubomíru Izákovou, PhD., 
medaile za zásluhy o rozvoj oboru psychiatrie pro ne-
zdravotníky pro Mgr. Petra Studenovského (zástupce 
Jihočeského kraje) a pana Zbyňka Robocha (pacient-
ské organizace).

 15.  Novými členy PS se stali:
  MUDr. Anna Pardubická, PN Bohnice,
  MUDr. Denisa Modráčková, PN Bohnice,
  Mgr. Monika Burianová, PN Bohnice,
  Mgr. et Mgr. David Havelka, DPN Opařany,
  Mgr. et Mgr. Dita Sálová, DPN Opařany,
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MUDr. Pavel Strnad, DPN Opařany,
MUDr. Elizaveta Starikova, DPN Opařany,
MUDr. Jan Adam, DPN Opařany,
MUDr. Emil Vetrák, DPN Opařany,
MUDr. Jaroslav Vrba, DPN Opařany,
MUDr. Veronika Študlarová, DPN Opařany,
MUDr. Marika Rozsívalová, PL Šternberk,
MUDr. Jakub Lejsek, PL Šternberk,
MUDr. Jan Skalický, PN Horní Beřkovice,

MUDr. Jana Koudelová, PL Lnáře,
MUDr. Soňa Dudešková, Klinika Podané ruce s.r.o.,
MUDr. Nikola Špiláčková, FN Ostrava,
MUDr. Hana Miháľová, PN Kroměříž.

 16.  Příští jednání výboru PS proběhne 6. 3. 2024 v zase-
dací místnosti kanceláře PS, Praha 2.

Zapsali Lenka Knesplová a MUDr. Petr Šilhán, Ph.D.

 1.  Časopis Česká a slovenská psychiatrie
  Dr. Kitzlerová a doc. Anders na základě předcho-

zích analýz předběžně navrhli převod časopisu ČSP 
na elektronickou verzi a spolu s ní z ekonomických 
důvodů redukci čísel, i když momentálně má redakční 
rada dostatečně článků na 6 čísel ročně. Dále předloží 
finanční nabídky na zajištění vydávání elektronické 
verze časopisu a předloží výboru k projednání. Výbor 
tento postup odsouhlasil.

 2.  Zachování dostupnosti léčivého přípravku Risper-
dal Consta

  Společnost Janssen informovala výbor PS, že z dů-
vodu snížení úhrady přípravku Risperdal Consta ze 
zdravotního pojištění se výrobci nevyplatí pokračovat 
v dovozu léčiva. Výbor pověřil prof. Mohra, aby po-
žádal společnost Janssen s ohledem na její dlouhodo-
bě zodpovědné chování o prodloužení přítomnosti 
přípravku na trhu, protože existuje skupina pacien-
tů, u kterých lze předpokládat vzhledem k rezistenci 
na ostatní depotní preparáty po abruptivním vysazení 
zhoršení zdravotního stavu.

 3.  Certifikace psychiatrických ambulancí
  Výbor projednal výstupy projektu Standardy kvality 

a bezpečí a metodiky hodnocení, které byly zveřej-
něny na stránkách reformapsychiatrie.cz. Dr. Pape-
žová, prof. Kašpárek a další na základě dotazu členů 
konstatovali, že se PS nikterak nepodílela na přípravě 
dokumentu a jde o výstupní materiál z jedné projek-
tové aktivity, kterou zadalo MZ na základě podnětu 
uživatelů péče. Na stránkách reformy psychiatrické 
péče byl výstup uveřejněn z důvodu povinnosti vý-
stupy projektů zveřejňovat. Aktuálně jsou zákonem 
upraveny pouze akreditace lůžkových zařízení, které 
jsou realizovány na základě univerzálních standardů 
pro všechny obory medicíny a na základě dobrovolné 
žádosti zdravotnického zařízení o udělení akreditace. 

Současně MZ zadalo rovněž přípravu postupu pro 
event. specifické podmínky certifikace CDZ a psychi-
atrických ambulancí. Aktuálně nikdo z členů výbo-
ru nedisponuje informacemi o plánované certifikaci 
psychiatrických ambulancí, jakákoliv certifikace je 
dobrovolný akt ZZ. Výbor konstatoval, že takové pro-
cesy nesmějí být zdrojem další organizační, časové, 
personální či ekonomické zátěže již nyní přetížených 
psychiatrických ambulancí. V navržené podobě, která 
slouží jako odborný materiál pro další diskuzi, by vý-
bor jejich využití ve stávající podobě považoval za ne-
přijatelně zatěžující. Nepřijatelné by bylo rovněž za-
vádění akreditace pro jeden konkrétní obor, v tomto 
případě psychiatrii, protože v takovém případě před-
jímá absenci kvalitní a bezpečné péče v tomto oboru, 
což jednak neodpovídá realitě a jednak prohlubuje 
stigmatizaci našeho oboru. Výbor je přesvědčen, že 
na základě zveřejněného materiálu není žádný reálný 
důvod k obavám, že bude docházet k zavádění po-
vinnosti či možnosti akreditací psychiatrických am-
bulancí, a výbor ani v budoucnu nepodpoří takovou 
certifikaci, nebude-li se jednat o rozhodnutí univer-
zálně platné pro všechny obory medicíny.

 4.  Světový den bezpečí pacientů 2024
  Tajemnice Rady vlády Mgr. Svobodová zaslala infor-

maci o plánované akci Den bezpečí pacientů (17. 9. 
2024) s dotazem, zda má PS zájem se zúčastnit. Téma-
tem akce bude problematika diagnostických procesů. 
Výbor pověřil dr. Papežovou, aby navrhla téma „Včas-
ná diagnostika v systému psychiatrické péče“.

 5.  Nařízení ambulantní ochranné léčby lékaři či zna-
leckého posudku soudnímu znalci

  Výbor obdržel od svých členů nesouhlas s postupem 
soudů, které ambulantním lékařům nařizují poskyto-
vání ochranné léčby. Doc. Žukov a dr. Holanová, kteří 
se stížnostmi zabývali, doporučují v případě nařízení 

Z jednání výboru Psychiatrické sPolečnosti čls jeP

dne 6. března 2024


